
رییس کنفدراسیون صادرات ایران:
حمایت از صادرات برای هفت سال

فراموش شد!

رییس کنفدراسیون صادرات ایران میگوید، حمایت از صادرات غیرنفتی
باید شکلی واقعی داشته باشد و صرف ابلاغ بستههایی که تضمین اجرا

ندارند راه به جایی نخواهد برد.

محمد لاهوتی اظهار کرد: با وجود شعارهایی که در سطح کلان در حمایت
از صادرات غیرنفتی و اهمیت آن برای توسعه اقتصاد کشور مطرح
میشود، متاسفانه ما در عمل همچنان چالشهای فراوانی داریم و بعضا
با توجه دیدگاه دولتها، شرایط به طور جدی برای فعالان این حوزه

تغییر میکند.

وی با اشاره به توقف اجرای بسته حمایت از صادرات غیرنفتی برای
هفت سال، توضیح داد: در حالی که در سالهای پایانی دهه ۸۰ توانسته
بودیم در عرصههای مختلف صادراتی سهم خود از بازار بین المللی را
گسترش بدهیم و برای مثال شرکتهای ایرانی در بخشی مانند صادرات
خدمات فنی و مهندسی حرفهای فراوانی برای گفتن داشتند اما از
١٣٨٩ و در دولت دهم تداوم حمایت از صادرات غیرنفتی رسما متوقف شد

و متاسفانه این فرایند برای چند سال ادامه پیدا کرد.

به گفته این عضو اتاق بازرگانی تهران، در دولت روحانی نیز با
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وجود آنکه صحبت از حمایت از صادرات غیرنفتی افزایش یافت اما تا
اجرای دوباره بسته حمایت از صادرات حدود هفت سال زمان نیاز بود و

اجرای دوباره این حمایتها تا سال ١٣٩۶ طول کشید.

لاهوتی با مثبت ارزیابی کردن طرحهای حمایتی دولت برای توسعه
صادرات غیرنفتی کشور، بیان کرد: آنچه که ما با آن چالش داریم
نحوه اجرای این بستههاست. در بخشی از بسته که ارائه تسهیلات از
سوی صندوق توسعه ملی و تسهیلات بانکی از این محل پیش بینی شده،
عملکرد قابل قبولی وجود داشته و بسیاری از شرکتهای صادرکننده

ایرانی توانستهاند از مواهب آن بهره مند شوند.

وی ادامه داد: بخش مهمی از این بسته اما به اعتبارات در نظر
گرفته شده در بودجه اختصاص دارد که متاسفانه عملکرد در این حوزه
بسیار محدود بوده و در بعضی حوزه ها تنها دو تا سه درصد از
اعتبارات در نظر گرفته شده اجرایی شده است. تداوم چنین شرایطی از
یک سو برای برنامه ریزی صادرکنندگان مشکل آفرین میشود و از سوی
دیگر در حالی که در شعار و روی کاغذ صحبت از کمک به صادرات وجود
دارد، در عمل چنین موضوع رخ نمیدهد. مسئلهای که ما امیدواریم در
دولت سیزدهم به آن نگاه ویژهای صورت بگیرد و از امکانات در نظر

گرفته شده در بودجه به نفع افزایش صادرات کشور استفاده شود.

براساس این گزارش، سازمان توسعه تجارت در روزهای پایانی دولت
روحانی، بسته حمایت از صادرات غیرنفتی کشور در سال ۱۴۰۰ را رسما

برای اجرا ابلاغ کرد.

در سالهای گذشته و تحت تاثیر تحریم صادرات نفت، بخش مهمی از نیاز
ارزی کشور از طریق صادرکنندگان غیرنفتی تامین شده است.

منبع: ایسنا

رئیـس کنفدراسـیون صـادرات:تغییر
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مرزهـا در شمـال غربـی ایـران،
اثـری بـر تجـارت بـا اوراسـیا

ندارد

جنگ آذربایجان و ارمنستان به پایان رسیده است و تحلیلها از کاهش
مرز ایران و ارمنستان و اثرگذاری آن بر معادلات اقتصادی و سیاسی
منطقه میگوید. تحولات اخیر در همسایههای شمال غربی ایران، تا چه

اندازه تجارت کشور را متأثر میکند؟

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، رئیس کنفدراسیون
صادرات ایران دراینباره به سایت خبری اتاق تهران میگوید تجارت
ایران به کشورهای اوراسیا از این تحولات اثر نمیپذیرد. به گفته
لاهوتی، سیاستهای داخلی مانع بزرگتری در مسیر توسعه صادرات کشور

به بازارهای پیرامونی است.

تجارت ایران با کشورهای اوراسیا در سالهای اخیر و سال جاری با
توجه به همهگیری کرونا چگونه پیش رفته است؟

ایران پس از پیوستن به پیمان اوراسیا، بیش از یک میلیارد دلار
صادرات به این کشورها را در کارنامه تجاری خود در سال گذشته ثبت
کرد که در عمل، دو برابر عملکرد آن نسبت به سال ۹۷ بود. در شش
ماه نخست سال جاری، میزان صادرات ایران به این کشورها با توجه به
همهگیری کرونا و بسته شدن مرزها در سه ماه نخست سال،  15 درصد
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کاهش داشت که این میزان کاهش، کمتر از افت تجارت در دیگر بازارها
بود. همین نکته نشان میدهد فرصت مناسبی برای افزایش صادرات به

کشورهای اوراسیا برای ایران وجود دارد.

تنشها در منطقه قرهباغ و درنهایت نتیجه جنگ بسیاری را درباره
کاهش مرز ایران و ارمنستان نگران کرد و اینکه این مسئله بر روند

تجارت ایران و اوراسیا و همچنین ارمنستان اثر بگذارد.

بله. در وهله اول اعلام کردند که مرز ما با ارمنستان به پایان
رسیده که وزارت امور خارجه این موضوع را بهطورکلی تکذیب کرد. ما
هم چنان مرز خود را با ارمنستان داریم. درواقع بیشتر شدن مرز
ایران و آذربایجان به معنای بسته شدن راه ما به ارمنستان نیست.
ضمن اینکه بزرگترین کشور در منطقه اوراسیا روسیه است که با این
تحولات، صادرات ما به این کشور دچار اختلال نمیشود. به نظر نمیرسد

این تحولات نقشی در کاهش صادرات ایران ایفا کند.

درگیری نظامی دو کشور آذربایجان و ارمنستان در ماههای گذشته
صادرات ایران را دچار مشکل کرد؟

درگیری این دو کشور ۴۵ روز تا دوماه طول کشید و در این مدت تردد
کامیونهای ایرانی هم با مشکل روبهرو شد. اما این بهمنزله قطع
تجارت ایران با کشورهای اوراسیا نبود. صادرات ما هم چنان ادامه
یافت، هرچند در مرزهایمان با این دو کشور مشکلاتی داشتیم. اکنون
با آرام شدن اوضاع و با توجه به تخریبهای ناشی از جنگ در این دو
کشور و تلاش برای سازندگی، فرصت مناسبی برای صادرات کالاهای
ساختمـانی بـرای ایـران ایجـاد شـده اسـت. اگـر دولـت ایـران از
صادرکنندگان کالای ساختمانی و خدمات فنی و مهندسی در زمینه صدور
ضمانتنامه و اعمال مشوقهای مستقیم حمایت کند، فرصت خوبی برای رشد

صادرات ایران به این کشورها فراهم است. 

یک نکته دیگر طولانی شدن مرز ما با آذربایجان است. میتوان این
مسئله را برای تجارت ایران یک فرصت دید؟

افزایش و کاهش مرزها بر افزایش ارزش یا حجم تجارت اثر چندانی
ندارد. مهم به کار گرفتن ظرفیتهاست. کشورهای پیرامونی ایران
همیشه تقاضای کالای دارند اما تاکنون از این فرصتها بهخوبی
استفاده نکردیم. دلیل عمده آنهم سیاستهای داخلی ازجمله عدمحمایت،
ممنوعیت و محدودیتها بوده است. ما در عمل کشورهای خریدار را نسبت
به ایفای تعهد از سوی خودمان بدبین کردیم. این نکته را هم در نظر



بگیرید که ترکیه رقیب سرسخت ایران در همه این بازارهاست. ما به
دلیل تحریمهای ظالمانه دسترسی به نظام بانکی نداریم اما ترکیه از
ارتباطات عادی بانکی برخوردار است. بنابراین برای رقابت با این
کشور در بازار کشورهای همسایه به حمایت ویژه دولت نیاز داریم.
یکی از سیاستهای اصلی کشور گسترش بازار برای کالا و خدمات ایرانی
در ۱۵ کشور پیرامونی و چین و هند است. این سیاست در دستور کار
سازمان توسعه تجارت قرار گرفته و اکنون وقت آن است که این سازمان

برای حمایتهای جدی از صادرکنندگان به میدان عمل بیاید.

منبع : اتاق بازرگانی تهران

رئیــس کنفدارســیون صــادرات
ایران:افزایـش ناگهـانی نـرخ ارز

مورد حمایت صادرکنندگان نیست

رئیس کنفدراسیون صادرات گفت: نرخ دلار در حال حاضر واقعی نیست و
به زودی این حباب خالی خواهد شد. این خودش نوعی ضد حمایت از
صادرات است و این مدل افزایش نرخ ارز مورد حمایت هیچ یک از

فعالین اقتصادی نخواهد بود.
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محمد لاهوتی در گفتوگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در خصوص وضعیت
بازار ارز و تاثیر آن بر صادرات گفت: افزایش قیمت ارز یکی از
دغدغههای همیشگی صادرکنندگان بوده است. نقد ما همواره به دولت در
زمینه عدم افزایش نرخ ارز متناسب با تورم بوده چیزی که در قانون

نیز به آن تصریح شده و ما بیش از این هم نمیخواهیم.

رئیس کنفدراسیون صادرات ایران ادامه داد: این افزایش زمانی
تاثیرگذار است که  متناوب و یکسان در طول یک سال باشد یعنی اگر
دولت نرخ تورم را ۹ درصد اعلام میکند و نرخ تورم جهانی ۲ درصد است
قیمت ارز طی یک سال ۷ درصد افزایش پیدا کند اگر غیر از این باشد
قیمت کالای صادراتی ما افزایش و قدرت رقابت صادرکننده کاهش خواهد
داشت اما اینکه در یک بازه زمانی ۲ ماهه ناگهان قیمت دلار ۲۰ درصد

رشد کند نه معقول است و نه پسندیده.

لاهوتی تصریح کرد: این افزایش ناگهانی تاثیر کاذبی در قیمت مواد
اولیه میگذارد و فرصت را برای صادرکننده در یک بازه زمانی سه الی
چهار ماهه برای صادرات سلب میکند؛ چرا که این نرخها واقعی نیست و
براثر افزایش تقاضای کاذب است. نرخ دلار امروز واقعی نیست و به
زودی این حباب خالی خواهد شد. لذا این خودش نوعی ضد حمایت از
صادرات است و این مدل افزایش نرخ ارز مورد حمایت هیچ یک از
فعالین اقتصادی نخواهد بود. البته پیشبینی میشود که در این دو

ماهه یک افزایش صادرات مقطعی داشته باشیم.

رئیـس کنفدراسـیون صـادرات:ایران
بـالاترین تعرفـه واردات در دنیـا

را دارد
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رئیس کنفدراسیون صادرات معتقد است اگر صندوق ضمانت صادرات بخشی
از اعتبار را برای ورود موقت کالا اختصاص دهد شرایط تسهیلکنندهای
فراهم میشود و صادرکنندگان میتوانند کالا را راحت تولید و صادر
کنند و ضمن ایجاد اشتغال، ارزآوری و ارزش افزوده را به همراه

دارد و به صادرات محصول نیز کمک میکند.

محمد لاهوتی در گفتوگو با ایسنا، اظهار کرد: کشور ما بالاترین
میزان تعرفه را در واردات دارد؛ یعنی تعرفه موثر واردات کالا حدود
۲۰ درصد است که بالاترین میزان تعرفه واردات در دنیا به حساب می

آید.

وی ادامه داد: منظور از این سیاست هم حمایت از تولید است؛ یعنی
به این ترتیب میخواهند اجازه واردات کالا به کشور داده نشود تا در
مقابل واحدهای تولیدی داخل بتوانند فعالیت کنند. بنابراین وقتی
به سمت تولید محصول در واحدهای تولیدی میرویم چون بخشی از کالاها
وارداتی است و تعرفه ۲۰ درصدی به طور متوسط پرداخت شده است، در
نتیجه قیمت تمام شده بالاتر میرود که باعث میشود قدرت رقابت از

دست برود.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران افزود: برای رفع این
مشکل قانون گذار قانونی را در نظرگرفته است به عنوان “ورود موقت”
که عملا کالایی وارد میشود و آن را تبدیل به یک محصول میکنند یا

تبدیل به ارزش افزوده بالاتر و در مرحله بعد هم صادر میشود.

لاهوتی ادامه داد: یک صادرکننده که ورود موقت را انجام میدهد عملا



از انرژی ارزان، نیروی تحصیل کرده جوان در داخل و از ظرفیت خالی
واحد خود استفاده میکند بدون اینکه  عوارض، سود گمرکی و مالیات
متعلق به آن را پرداخت کرده باشد. یعنی حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد در
بخشی که واردات کالا در قیمت تمام شده تاثیر دارد کاهش پیدا

میکند.

وی اضافه کرد: بنابراین این هم برمیگردد به شرایطی که برای تجارت
خارجی ما با اعمال تعرفه برای حمایت از تولید وجود دارد؛
بنابراین وقتی ظرفیت درواحد تولیدی خالی است و میتوان کالایی را
وارد کرد و آن را تبدیل به ارزش افزوده بالاتر کرد و بعد صادر شود
باعث ایجاد اشتغال میشود و هم ارزآوری برای کشور دارد و از سوی

دیگر هم هزینه سربار کاهش پیدا میکند.

رئیس کنفدراسیون صادرات اظهار کرد: وقتی قرار است این کالا را از
گمرکات وارد شود گمرکات مکلف هستند که معادل ۱۰۰ درصد ارزش آن را
از صادرکننده یک سند ضمانت پرداختی بگیرند و یک فرجه شش ماهه تا
یک ساله به او بدهند تا کالا را تولید و صادر کند. چون آن محصول
واسطهای که وارد شده عوارض آن پرداخت نشده است. بنابراین گمرک

نیازمند یک ضمانتنامه از واردکننده است.

وی افزود: اینکه یک واردکننده میخواهد به صورت ورود موقت کالایی
را وارد و بعد آن را تولید و صادر کند یا باید از طریق منابع
بانکی استفاده کند و یا خودش باید این مبالغ را سپردهگذاری کند و
بعد از صدور وجوهش را دریافت کند. این ارقام رقمهای بزرگی  در
بعضی واحدهای تولیدی ما که گسترش فعالیت دارند میشود بنابراین
امکان ارائه ضمانت نامه را ندارند. در سالهای گذشته شرکتهای بیمه
این کار را انجام میدادند اما به دلیل اختلافاتی که با گمرک پیدا

کردند گمرک بیمهنامههای شرکتهای بیمهای را نمی پذیرد.

لاهوتی ادامه داد: ازطرف دیگر صندوق ضمانت صادرات این سرویس را
پوشش میدهد و ضمانت میکند و به گمرک ضمانتنامه میدهد ولی در حال
حاضر فقط برای مشتریان خودش این کار را انجام میدهد که آنها هم
تعدادشان کمتر از ۸۰۰ شرکت یا فرد است. اما ظاهرا قرا است به غیر
از مشتریان خودش با افراد و شرکتهای دیگر هم این کار را انجام

دهد. امیدوار هستیم این فعالیت گسترش پیدا کند.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی اضافه کرد: اگرصندوق ضمانت
صادرات بتواند بخشی را به ورود موقت اختصاص دهد و واردات موقت



کالاهای واسطهای که تولید و صادر میشود ائم از اینکه طرف مشتری
صندوق ضمانت باشد یا نباشد. اگر این امکان فراهم شود شرایط راحت
و تسهیل کنندهای فراهم میشود و صادرکنندگان میتوانند کالا را راحت
تولید و صادرمیکنند و ضمن ایجاد اشتغال، ارزآوری و ارزش افزوده

را شامل میشود و به صادرات محصول نیز کمک میکند.

لاهوتی تشریح کرد:دلایل منفی شدن
تراز تجاری ایران

رئیس کنفدراسیون صادرات به بیان آخرین وضعیت تجارت خارجی ایران
در چهار ماهه ابتدایی امسال پرداخت و عنوان کرد که در این بازه
زمانی واردات از صادرات پیشی گرفته و تراز تجاریمان در این مدت

دو میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار منفی بوده است.

محمد لاهوتی در گفتوگو با ایسنا،  اظهار کرد: مجموع تجارت
خارجیمان بر اساس آنچه گمرک منتشر کرده است حدود ۲۹.۲۷۲ میلیارد
دلار بوده که ۱۵.۸ میلیارد آن واردات بوده است که رشد حدود ۲۴
درصدی داشته و میانگین قیمت آن ۱۳۹۹ دلار در هر تن بوده که از نظر
ارزشی ۹ درصد رشد داشته اما از نظر وزنی ۲۳.۹۷ درصد رشد داشته
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است.

وی افزود: صادراتمان ۱۳.۵ میلیارد دلار بوده است که متاسفانه ۹.۵
درصد رشد منفی داشته است و اینکه بیشترین رشد در بخش سایر کالاها
در حوزه صنعت کشاورزی بوده که این بخش ارزش افزوده بیشتری دارد و
حدود ۱۵ درصد افزایش داشته است. میانگین هر تن کالای صادراتی ۳۵۸
دلار بوده است. در مجموع صادرات از نظر وزنی ۲.۵ درصد رشد داشته

ولی از نظر ارزشی ۹.۵ درصد کاهش داشته است.

افت شدید صادرات ایران به امارات و هند

رئیس کنفدراسیون صادرات ادامه داد: افت شدید صادرات به امارات و
هند بوده است که این اتفاق را مثبت ارزیابی میکنم، چرا که اینها
بازارها واسطهای بودند که ما معمولا کالاهایمان را در زمان تحریم
صادر میکردیم. هند به دلیل بد حسابیهایی که با تجار ایرانی کرده
سهمش کاهش پیدا کرده و صادرات به امارات به دلیل کاهش تحریمها و

مراودات مستقیم با کاهش مواجه شده است.

لاهوتی اضافه کرد: امارات عملا خریدار کالا نیست و بیشتر واسطهای
بوده است که در زمان تحریم به آن بازار و از آن بازار به کشورهای
دیگر کالاهای ما صادر میشده است اما اکنون که صادرات به صورت
مستقیم انجام میشود که اتفاق مثبتی است، چون حذف واسطه در تجارت
کاهش قیمت را در پی دارد. همچنین بازارهای صادراتیمان به ترتیب
چیـن، عـراق، امـارات، کـره جنـوبی و هنـد بودهانـد و بازارهـای
وارداتیمان چین، امارات، کره، ترکیه و هند بودهاند که مهمترین
نکته آن حضور کره جنوبی در پنج کشور اول صادرات و واردات است.

تجارت به نفع واردات بیشتر شد

وی درباره وضعیت تراز تجاری در چهار ماه نخست گفت: در چهار ماه
نخست امسال حجم تجارت خارجیمان شش درصد رشد داشته است، چون میزان
سهممان در تجارت جهانی بدون نفت ۰.۲۴ درصد است لذا این شش درصد
رشد مثبت است. این رشدی بوده است که در واردات اتفاق افتاده و
صادرات کاهش پیدا کرده است. برخی معتقدند با این رویه واردات
تشدید شده ولی تجارت جاده دو طرفه است. ما باید هم صادرات داشته
باشیم و هم واردات. در اینجا واردات سهم خود را افزایش داده و
اشکال در این است که چرا صادرات نتواسته جایگاه خود را حفظ کند و

سهم بیشتری را بگیرد.



رئیس کنفدراسیون صادرات اضافه کرد: تراز تجاری مان در چهار ماهه
نخست امسال منفی بوده است. در این مدت ۱۵ میلیارد و ۸۰۰ میلیون
تومان واردات داشتیم و ۱۳ میلیارد و ۴۵۹ میلیون دلار صادرات مان
بوده است که در مجموع تراز تجاریمان دو میلیارد و ۳۴۱ میلیون دلار

منفی بوده است.

اظهارات لاهوتی در حالی است که تراز تجاری ایران در سال گذشته بعد
از مدتها مثبت شده و آمار صادرات از واردات پیشی گرفته بود.


